
a Uúdriga torna ais 
Aiguamolls de TEmpordá 

L'observado 
de la fauna en Ilibertat 
esdevé una adivifal 
fascinadora. 

La presencia d'animals 
salvalges en Ilibertat és una 
mesura de la salut ambiental 
deis ecosistemes. A la vegada. 
l'observació de la fauna en 
Ilibertat esdevé una aciiviíat 
fascinadora. Aquests han estat 
els dos punts de partida que han 
plantejal la possibililat de 
reintroduir la Uúdriga (Luirá 
tiilra) a les conques deis rius 
Muga i Pluvia. 

Per desenvolupar aquest 
projecte, es va fer un estudi 
previ per avaluar dos aspectes 
Ibnanientals, per una banda, 
quantificar la presencia 
d'exemplars en els niedis 
fluvials de les nostres 
comarques i. per un altre costal, 
examinar l'estat deis rius per 
valorar la viabilitat de 
l'alliberament de nous 
exemplars. 

Els resultats del mostreig van 
concloure que l'estatus de 
Tespécie consistía en alguns 
individus relictuals que no 
permetien considerar-se com 
una població viable. El 

contingent mínim per a qué una 
comunitat animal pugui tirar 
endavant és de 50 exemplars. 
Com a dades significatives. 
s'havin trobat rastres d'aquest 
mamífer aquatic a l'estiu de 
1984 a la reserva per a 
lliidrigues a Albanyá i peí que fa 
a Ierra baixa. les darreres 
observacions en viu, les va fer 
Joan Budó a Vilaür durant 1986-
87. En aquesta ocasió, es 
tractava d'una femella i una cria. 
També en el record historie de 
comen^ament de segle. es 
coneixien avistaments en el tram 
litoral entre Lloret i Bianes, a la 
desembocadura de les rieres 
provinenls de la serra de 
Cadiretes. 

D'aquesta manera, s'estima 
que des de fa 20 anys es podia 
considerar la Uúdriga com a 
especie desapareguada a casa 
nostra. 

Les causes de la desaparició 
d'aquest carnívor eren 
basicament tres. En primer lloc, 
la contaminació de les xarxes 
hidrográfiques per abocament 
d'aigües residuals urbanes, 
industriáis i les provinents 
d'aclivitats ramaderes. riques en 
purins i pesticides. També 
s'acusava la minva de la qualitat 
deis habitats on viu aquest 
animaló, com és desaparició de 
boscos de ribera i modificació 
artificial deis marges fluvials; 
així com la cacera per obtenir la 
seva preuada pell. 

A hores d'ara, s'han fet unes 
importants inversions per al 
sanejament deis rius que han 
permés la construcció, ampliació 
i millora de les estacions 
depuradores d'aigües residuals. 
En son exemples els 
equipamenls de Figueres, 

128] 12 Revista de Girona / iiúiii, 175 iiuir(̂  - jhril i^^ó 



Castelló d'Empúries o 
Castellfoliit de la Roca. 
Tanmateix, la sensibilització 
social vers els rius ha 
evolucionat fins a considerar-los 
com a corredors biologics que 
permeten la connexió de 
diferents arees de gran interés 
natural i l'intercanvi genétic deis 
organismes que hi viuen a través 
de] curs fluvial. Aquest fet 
exigeix la netedat i qualitat de 
le.s aigiies circulants i una gestió 
integrada d'ordenació del riu en 
tot el seu conjiml. respectant la 
vegetado de ribera, avaluant 
rimpacte ambiental de Tobra 
piíblica que s'lii pugui fer i e! 
mantenimenl d"un cabal 
ecologic. 

Els estudis previs a la 
reintroducció van contemplar 
també mostreigs de la densitat 
de poblado de peixos. la 
ponderació de contamínats que 
poguessin teñir en el seu 
interior. Tanalisi de Taigua i una 
valoració de Testat del biotop. 
Els resultats han estat favorables 
i han aconsellat la reintroducció 
d'aquesta especie considerada 
com un bioindicador de 
la salut riparia, pe 
fet d'estar al 
damunt de la 
pirámide 
trófica i ser 
molt sensible a 
les alteracions 
ecologiques. 

El primer 
alliberamenl va teñir lloc 
el proppassat mes de novembre, 
quan es va deixar anar a la 
reserva de les llaunes un 
exemplar femella. jove, capturat 
a Extremadura. Quanti. dones 
aixíesta batejat. té implantat 
quirúrgicament a la zona 

intraperitoneal un emissor 
d'ones de radio -radiotracking-
que permel saber en tot momcnt 
la seva localització. El programa 
de reintroducció preven importar 
5Ü exemplars en els propers 5 
anys. Es calcula que en les 
conques deis rius Muga i fluvia 
teñen una capacitat de carrega 
de 130 fins a 300 espécimens. 

S'espera que el proper any ¡a 
puguin comeni^ar a criar els 
nouvinguts i que a partir 
d'aquest nucli inicial es 
dispersin deis rius gironins. 
L'estatus de l 'espéde es preveu 
molt saludable i que no tindra 
cap problema de competencia 
per ais mateixos habitats i 
recursos alimentaris amb els 

visons americans {Mtislela 
vison) provinents de 

'escapament de 
les granges i 

que s'han 
acampat per 
les zones 
humides. 

La llúdria 
té aclivitat 

crepuscular i 
nocturna pero també és 

activa durant el dia a llocs 
tranquils. S'alimenta de peixos, 
crancs de riu, amfibis, i també 
mamífers i réptiis que viuen en 
el medi aquátic. Per descansar, 
ocupa alguna lludriguera 
construida pels vailets deis 

camps de trebaíl que 
s"organitzen cada estiu ais 
aiguamolls, 

Amb els programes de 
reintroducció. han tornat a les 
comarques gironines especies 
que s'havien exiingit. Ais 
aiguamolls de l'Emporda. tornen 
a viure-hi la polla blava 
(Porphyriü porphyrío), la 
cigonya blanca (Cíconia 
ciconia), les daines {Dama 
(Jama) i la sargantana cendrosa 
(Psaninioílraiiuis lii.spanicus), 
tols ells 

Hi ha altres projectes de 
gestió de fauna que han suposat 
repoblacions a diverses 
comarques. Tenim l'aportació de 
nous contingents de xoriguers 
petii [Falco iiaitiuaimi) i tortuga 
mediterránia {Testudo hermanni) 
a l'Albera, i meros {Epiucpheliis 
giiaza) al cap de Creus. 
Actualment está en fase d'estudi 
el cicle biológic de la náiade 
{Unió ehmgütuhis aleroni) per a 
qué aquesta cloYssa torni a ser 
abimdant ais rius de la Garrotxa 
i Pía de TEstany. 

Properamenl al pare natural 
deis Aiguamolls de l'Emporda 
es portaran a terme les 
reintroduccions deis anees 
xocolater (Aylhya nyroca) i el 
xarxet marbrenc {Marmaronelía 
cmgustirostris). 

JOSEP M. DACOSTA 
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